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برنامه تولید ۷۷ میلیون تنی محصولات پتروشیمی تا پایان سال
گروه اقتصادی- مدیر کنترل تولید شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی به برنامه تولید حدود ۷۷ میلیون تن محصول 
پتروشــیمی برای ســال ۱۴۰۲ اشاره کرد و گفت: شرکت های پتروشیمی در ۶ ماه نخست امسال ۳۸.۵ میلیون تن محصول 
پتروشــیمی تولید کردند که ۷ درصد رشــد نســبت به مدت مشابه سال قبل داشته است. بیژن چگنی با اشاره به منویات و 
تأکیدهای مقام معظم رهبری و دولت به رشد تولید اظهار کرد: شرکت ملی صنایع پتروشیمی و شرکت های پتروشیمی در 
سال ۱۴۰۱ که اوج اجرای برنامه ها و سیاست های دولت سیزدهم بود برای تحقق این هدف تلاش کردند، به طوری  که تولید 
محصولات پتروشیمی در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰، ۷ درصد افزایش داشت و ۶۹.۶ میلیون تن محصول پتروشیمی 
تولید شــد. وی با بیان اینکه ۲۷.۶ میلیون تن محصول در ســال ۱۴۰۱ صادر شده است، ادامه داد: ۱۱۸۹ کشتی به حجم ۲۶ 
میلیون تن در سال ۱۴۰۱ به منظور صادرات محصولات پتروشیمی از اسکله های تخصصی پتروشیمی بارگیری شد که از 
نظر تعدادی ۴ درصد و از لحاظ وزنی ۶ درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ افزایش داشت. مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی با اشاره به اینکه ظرفیت تولید صنعت پتروشیمی در آغاز به کار دولت سیزدهم ۸۴.۵ میلیون تن بود، یادآور شد: 
ظرفیت این صنعت با بهره برداری از طرح های جدید در دو سال اخیر به بیش از ۹۲ میلیون تن رسیده است. به گفته چگنی، 
طرح های پتروشیمی دی آریا پلیمر خمین، پتروشیمی پارس  گلایکول، فاز نخست طرح پالایش گاز هویزه خلیج فارس، 
مخازن نه گانه فاز دوم مخازن سبز پتروشیمی عسلویه، واحد دوم ASU2  و ASU4 )واحد هوای فشرده( و پست ۲۳۰/۴۰۰ 
کیلوولت شــرکت دماوند انرژی عســلویه و پیش تراکم کارخانه گاز و گاز مایع ۹۰۰ و ۱۰۰۰ و الفین گچســاران در دولت 
سیزدهم به بهره برداری رسیده اند. وی با اشاره به اینکه برنامه تولید محصولات پتروشیمی برای سال ۱۴۰۲ حدود ۷۷ میلیون 
تن است، ادامه داد: شرکت های پتروشیمی از ابتدای امسال تا پایان شهریورماه ۳۸.۵ میلیون تن محصول پتروشیمی تولید 
کردند که ۷ درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته است. مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره 
به اینکه در سال ۱۴۰۱ در ۲۱ شرکت پتروشیمی تعمیرات اساسی انجام شده است، افزود: تعمیرات اساسی برای واحدهای 
پتروشــیمی بسیار الزامی اســت و اگر به آن توجه نشود، امکان آسیب رسیدن به تأسیسات و افزایش هزینه ها بالا می رود. 
چگنی به توسعه داخلی سازی در صنعت پتروشیمی در شرایط تحریم اشاره و اظهار کرد: خودکفایی در بیشتر تجهیزات 
پتروشیمی سبب شده تا هم اکنون شرکت های پتروشیمی کشور به دلیل نبود قطعه ای دچار توقف طولانی مدت در تولید 
نشوند. وی با بیان اینکه سیاست دولت سیزدهم مبتنی بر توسعه داخلی سازی و خودکفایی در صنایع پتروشیمی است، ادامه 
داد: هم اکنون جریان داخلی سازی افزایش یافته است، به طوری  که بیش از ۹۰ درصد وزنی و بیش از ۸۰ درصد ریالی-ارزی 
طرح های پتروشیمی از ساخت داخل استفاده می شود. مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع پتروشیمی به به روزرسانی بعضی 
از فرآیندها در شرکت های پتروشیمی به منظور جلوگیری از هدررفت انرژی اشاره کرد و گفت: شرکت های پتروشیمی با 
ارتقای فرآیندهای تولید مجتمع ها اقدام هایی در زمینه کاهش گاز مشعل، جلوگیری از آلودگی محیط زیست، تصفیه پساب 
و ذخیره انرژی به منظور افزایش ســودآوری انجام داده اند. چگنی بر استفاده از کاتالیست های ساخت داخل در واحدهای 
فرآیندی کنونی تأکید کرد و افزود: بیشتر کاتالیست های ساخته شده داخلی در مجتمع های پتروشیمی استفاده می شود. وی 
با اشاره به بازدید کشورهای همسو و همسایه از شرکت های تولیدی پتروشیمی به دنبال گسترش دیپلماسی انرژی در دولت 
سیزدهم گفت: بعضی از شرکت ها ذهنیت درستی از صنعت پتروشیمی ایران نداشتند که با بازدیدها و مذاکرات انجام شده، 
شناخت مطلوبی از این صنعت به وجود آمد. مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع پتروشیمی با بیان اینکه برخی کشورها 
در حوزه فرآیندهای تولید و قطعات دچار چالش هایی بودند که از ایران کمک خواستند، ادامه داد: ونزوئلا نیز برای فعال 
کردن واحدهای پتروشیمی خود نیاز به ماشین آلات و قطعات، همچنین نیروی متخصص و خدمات فنی و مهندسی دارد 

که ایران در این موارد هم اعلام آمادگی کرده است و مابقی اقدام ها به سرعت عمل آنها برای ادامه همکاری بستگی دارد.
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گروه اقتصادی - با ســفر وزیر   توسعه همکاری های ایران و بلاروس؛
نفــت به بلاروس فصــل جدیدی از 
توسعه روابط اقتصادی در حوزه نفت، 

گاز و پتروشیمی باز خواهد شد.
همســو با توافق های سال ۱۴۰۱ 
رؤســای جمهور دو کشــور ایران و 
بلاروس در حاشــیه اجلاس ســران 
سازمان شــانگهای در سمرقند، یک 
هیئت عالی رتبه نفتی طی سفر به تهران 
در مهرماه سال ۱۴۰۱ و ملاقات با مقام ها 
و مدیران ارشد وزارت نفت و سازندگان 
تجهیزات نفتی، مسیر جدیدی را برای 
همکاری های اقتصادی در حوزه نفت، 

گاز و پتروشیمی باز کردند.
 اخیراً نیز هیئت های نفتی بلاروس 
به ایران ســفر کردند و به طور متقابل 

برخی ســفرها از سوی طرف ایرانی به 
بلاروس انجام شــده است. مذاکرات 
خوبی بین طرفین درباره همکاری های 
تخصصی نفتی آغاز شده و ایران برای 
تامین و تعمیر تجهیزات پیشرفته نفتی 
بلاروس به خصوص تامین کاتالیست 
ها و ســایر اقلام مورد مذاکرات طرف 
های نفتی دو کشور آمادگی کامل دارد، 
امروز نیز جواد اوجی در معیت محمد 
مخبر، معاون اول رئیس جمهوری برای 
مذاکره و رایزنی درباره همکاری های 
دوجانبــه در حوزه انــرژی همزمان با 
ســی امین ســالگرد روابط رسمی دو 
کشور ایران و بلاروس، به مینسک سفر 
می کند که باید تلاش کنیم در سفر پیش 
روی معــاون اول رئیس جمهوری به 

بلاروس به نتایج مطلوبی منتهی شود.
وزیر نفت در خصوص این سفر 
و ظرفیت های همکاری با این کشــور 
اظهــار کرد: تنها همکاری دو کشــور 
در یک پــروژه نفتی در ســال ۱۳۹۱ 
که به دلیل فشار کشــورهای غربی به 
نتیجه نرســید، تغییر رویکرد سیاست 
خارجی بلاروس و گســترش روابط 
با کشــورهای شرقی از جمله ایران در 
چند سال اخیر، زمینه مهمی برای توسعه 
همکاری های دو کشور ایجاد کرد که 
با حضور معاون اول رئیس جمهوری 

و هیئــت همراه پس از دو دوره ســفر 
رئیس جمهوری و نخســت وزیر این 
کشور به ایران، می تواند زمینه ساز تعامل 
بیشتر به خصوص در حوزه نفت، گاز و 

پتروشیمی باشد.
وی از اعــلام آمادگــی ایــران 
برای تأمین تجهیــزات صنعت نفت، 
پتروشــیمی، قطعــات صنعتــی و 
ماشین آلات شــرکت های بلاروسی 
خبر داد و اظهار کرد: به  صورت متقابل 
از ســرمایه گذاری طرف بلاروســی 
در توســعه میدان هــای نفتی جدید 

ایران و امــکان فعالیت مشــاوران و 
پیمانکاران ایرانی در اجرای طرح های 
انتقال و توزیع گاز بلاروس اســتقبال 
می کنیــم. محمــد مخبر بــه دعوت 
رســمی نخســت وزیر بلاروس، در 
ســفری یک روزه بــا مقام های عالی 
این کشــور دیدار و گفت وگو می کند. 
دیدار با رئیس جمهوری، نخست وزیر 
و رئیس مجلــس بلاروس، همچنین 
برگــزاری جلســات گفت وگــوی 
دوجانبــه میان هیئت هــای عالی دو 
کشــور از جملــه برنامه های ســفر 

معــاون اول رئیس جمهوری اســت. 
ملاقات های دوجانبه رؤسای جمهور 
دو کشور در حاشیه اجلاس  منطقه ای 
و بین المللی، همچنین سفر لوکاشنکو، 
بلاروس  رئیس جمهــوری کشــور 
به تهران در اســفندماه ســال گذشته 
نشان دهنده مهیا بودن توسعه همه جانبه 
روابط اقتصادی اســت که می تواند در 
ســفر پیش رو به توافق هایی مهم برای 
دو کشــور بینجامد. برخــی از وزرا و 
مسئولان از جمله وزیر نفت در این سفر 
معاون اول رئیس جمهوری را  همراهی 

می کنند. سیاست تحریمی کشورهای 
غربــی علیــه کشــورهای مســتقل 
اقتضا می کند که اشــتراکات بیشتر و 
راهکارهای دوجانبه افزون تری برای 

غلبه بر تحریم های ظالمانه کشورهای 
غربی ایجاد شــود که این موضوع مهم 
به طور جدی در دستور کار دولتمردان 

ایرانی در این سفر قرار دارد.

گــروه اقتصادی -پس از اعلام 
نیاز کشــور به خودروهای سنگین و 
تطبیق آن با میزان تولید داخلی آن ها، 
در حالی که به نظر می رســید نیاز به 
واردات این خودروها تا پایان امسال 
نباشــد، اما مجلس بــا تصویب بند 
الحاقی ۱ ماده ۵۹ لایحه برنامه هفتم، 
ایــن اجازه را به دولت داد تا به مالکان 
اتوبوس و کشنده جاده ای با سن بیش 
از ۲۵ ســال، مجوز واردات اتوبوس 
و کشــنده جاده ای با سن کمتر از ۱۰ 
سال داده شود؛ این در حالیست که در 
آیین نامه خودروهای وارداتی، تاکید 
شــده که کشنده وارداتی بایستی سن 

کمتر از پنج سال داشته باشد.
اواخر مــرداد ماه، هیات وزیران 
به پیشــنهاد وزارتخانه های صمت و 
اقتصاد و همچنین ســازمان برنامه و 
بودجه و به استناد اصل یکصد و سی 
و هشــتم قانون اساســی و بند )ص( 
تبصره)۷( قانون بودجه ســال ۱۴۰۲، 
آیین نامه ثبت ســفارش واردات انواع 
کشنده، کامیون، اتوبوس، مینی بوس 
و ون را با هدف پاســخگویی به نیاز 
حمل ونقل درون شهری و برون شهری 
و همچنین رفع نیازهای بخش صنعت 
و تولید و رفع انحصار، تصویب کرد.

بــر اســاس ایــن آیین نامــه 
خودروهای وارداتی بایســتی دارای 
اســتانداردهای لازم بر اساس قوانین 
مربوطه را داشــته و ســن خودرو بر 
مبنای ســال ســاخت، در زمان ورود 
به کشــور باید کمتر از پنج سال باشد؛ 
همچنیــن دارا بودن حدود آلایندگی 

مجاز بر اســاس قوانیــن و مقررات 
از دیگر شــرایط بــرای خودروهای 
وارداتی است و منابع ارزی مورد نیاز 
هم از ســوی بانــک مرکزی تعیین و 

ابلاغ می شود.
پس از تصویب ایــن آیین نامه، 
اوایل مهر مــاه بود که موضوع ۵۰۰۰ 
کشنده های وارداتی موجود در گمرک 
تهــران به میان آمد و طی بازدیدی که 
رئیــس ســازمان توســعه تجارت، 
دادســتان کل کشور و دادستان استان 
تهــران از اداره کل گمــرک تهــران 
داشــتند، مهــدی ضیغمــی )رئیس 
سازمان توسعه تجارت( از ترخیص 
کامیون های کشِــنده تا شهریور ماه بر 
اســاس برنامه ریزی های انجام شده، 
خبر داد و گفت: ســازمان راهدای از 
اوایل ســال گذشــته، متولی واردات 
کشِــنده ها بوده است اما پس از مدتی 
این وظیفه به وزارت صنعت، معدن و 
تجارت منتقل شد؛ بعد از این تغییرات 
و همچنیــن پیش آمــدن بحث های 
مربوط به اسقاط، ســردرگمی هایی 
بــرای صاحبان کالا ایجاد و ســبب 
شــد تعداد قابل توجهی کشنده وارد 
گمرکات کشــور شــود که فاقد ثبت 
ســفارش بود یا اگر هم ثبت سفارش 
داشتند در اصلاح آن دچار چالش شده 

بودند.
یادآوری می شود که در ۲۵ مرداد 
مصوبه ای با هدف همکاری حداکثری 
وزارت صمــت، بانــک مرکــزی و 
گمرک برای ثبت سفارش و ترخیص 

کشِنده های استاندارد، تصویب شد.

ایــن در حالیســت یــک روز 
قبــل از این بازدیــد، معاون صنایع و 
حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در نامــه ای خطاب به رئیس 
ســازمان توسعه تجارت ایران، ضمن 
اشاره به قانون حداکثر استفاده از توان 
تولیدی و خدماتی کشــور و حمایت 
از کالای ایرانی، میزان نیاز اعلام شده 
به خودروهای سنگین توسط سازمان 
راهداری و همچنین برنامه تولید سال 
جاری را اعلام کرد که بر اســاس آن، 
بــا توجه به تولید بیــش از نیاز برای 
خودروهای کشنده با بارگیر غیرثابت 
و ون مسافری، احتمالا نیاز به واردات 
ایــن خودروها تا پایان ســال جاری 

نداشته باشیم.
اما روز  )یکشــنبه ۲۳ مهر ماه(، 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، 
در جریان ادامه رســیدگی به گزارش 
کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم، 
گزارش کمیسیون تلفیق در خصوص 
لایحه برنامه هفتم توســعه را بررسی 
کــرده و جزء ۲ بند ث ماده ۵۶ لایحه 
برنامه را تصویب کردند که بر اساس 
آن، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
موظف است با لحاظ ظرفیت سالانه 
تولید داخل، نســبت به صدور مجوز 
واردات کشنده های ریلی با سن کمتر 
از ۱۵ سال )با اولویت کشنده های نو( 

اقدام کند. 
و به دنبال این مصوبه، )دوشــنبه 
۲۴ مهــر مــاه(، نماینــدگان مجلس 
شورای اسلامی بند الحاقی ۱ ماده ۵۹ 
لایحه برنامه هفتم توسعه را تصویب 

کرده و بر اســاس آن به دولت اجازه 
دادنــد به ازای اســقاط هر دســتگاه 
اتوبوس و کشــنده جاده ای بالای ۲۵ 
ســال نسبت به اعطای مجوز واردات 
اتوبوس و دســتگاه کشنده جاده ای با 
ســن کمتر از ۱۰ سال به مالک کشنده 
اقدام کند. آیین نامه اجرائی این بند با در 
نظر گرفتن مشوق های لازم از جمله 
اعطــای تخفیف در عوارض گمرکی 
حداکثر ظرف ســه ماه از لازم الاجرا 
شــدن این قانون بــه تصویب هیأت 

وزیران خواهد رسید.
در این جلســه، رئیس مجلس 
شــورای اسلامی ضمن اینکه اصلاح 
شــبکه حمل ونقل و نوســازی این 
نــاوگان را یــک ضــرورت بــرای 
صرفه جویی در مصرف انرژی، امنیت 
جاده ها و افزایش حجم ترانزیت کالا 
اعلام کــرده، در رابطه بــا بند لایحه 
مذکور در مورد اعطای مجوز واردات 
اتوبوس و کشنده های کارکرده با عمر 
کمتر از ۱۰ سال به کشور، اظهار کرد: 
این بند از لایحه بــا قانونی که مدتی 
پیش در زمینــه واردات خودروهای 
کارکرده در مجلس شــورای اسلامی 
تصویب شد، دو تفاوت دارد؛ در اینجا 
ذکر شــده است که به ازای اسقاط هر 
دستگاه، می توان واردات انجام داد؛  اما 
در قانونی که قبلا تصویب شده، الزامی 
برای اســقاط وجود ندارد که به البته 
به اعتقاد بنده به ضرر محیط زیست و 
مصرف ســوخت بوده اما به هر روی 

مجلس در این زمینه تصمیم گرفت.
همچنین حســن لطفی- عضو 

کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی- نیز در جلسه روز گذشته 
مجلــس بر ضرورت توجه به کیفیت 
و پایین آوردن ســن اسقاط خودروها 
تاکیــد کرد و گفت: بــا توجه به آمار 
تصادفات جاده ای ســالانه ۱۶ هزار 
کشــته و بیش از ۶۰ هزار آسیب دیده 
و معلول بــر جای می گــذارد، چرا 
بایــد واردات خودرو را به اســقاط 
خودروهایی با سن بالای ۲۵ سال منوط 
کنیم؟ سالیانه این آمار تلفات جاده ای 
و آســیب دیدگی بــار مالی زیادی به 
کشور تحمیل می کند؛ بنابراین بایستی 
خودروهایی با کیفیت تر و سنی کمتر 
داشــته باشیم.شــایان ذکر است که 
براســاس جدولی که ستاد نوسازی 
ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده 
ارائه کرده اســت، به ترتیب، برای هر 
موتورســیکلت معادل یــک هفتم 
گواهی اسقاط، سواری شخصی یک 
گواهی، تاکسی معادل دو گواهی، ون 
نوع M۱ )تا ۸ مسافر و تناژ حمل بار تا 
۱.۵ تن( معادل سه گواهی، مینی بوس 
و ون نوع M۲ )حداکثر ۱ + ۱۶ مسافر 
و تناژ حمل بار تا پنــج تن( معادل پنج 
گواهی، اتوبوس شهری و بین شهری 
۱۴ گواهــی، وانت یک تن و پایین تر 
دو گواهــی، وانت بالاتر از یک تن و 
کامیونت ۲ تا ۶ تن سه گواهی، کامیون 
سبک ۶ تا ۱۰ تن پنج گواهی، کامیون 
متوســط ۱۰ تا ۲۶ تــن ۱۲ گواهی، 
کامیون ســنگین ۲۶ تــن و بالاتر ۱۴ 
گواهی و در نهایت کامیون کشــنده 

معادل ۱۶ گواهی اسقاط نیاز دارند.

 

اقتصادی

گــروه اقتصــادی- موضوع 
ورود مســکن به بورس و فروش آن 
به صورت متری در ســال های اخیر 
بارها مطرح شده اســت اما هیچگاه 
این اتفاق به سرانجام نرسید. طبق این 
طرح افراد می توانند به صورت متری 
و براساس توان پرداخت مسکن تهیه 
کنند. بحث فروش متری مســکن در 
واقع یک ابزار چند وجهی است، این 
عمل یک مکانیزم برای تأمین نقدینگی 
پروژه های عمرانی است و از یک سو با 
توجه به شرایط تورمی اقتصاد ارزش 
پول ملی مردم را حفظ می کند اما مسئله 
اینجا اســت که آیا این روش منجر به 

کاهش قیمت مسکن خواهد شد؟
کار بیهوده با عرضه مسکن 

متری در بورس
در خصــوص عرضه مســکن 
متری در بورس کالا اخیر محمدرضا 
جواهــری تفتی مدیرعامل شــرکت 
گروه ســرمایه گذاری مسکن اظهار 
کرده بود که فروش متری مســکن در 
بورس از سه سال گذشته آغاز شده و 
برای اجرای این طرح سازمان بورس 
باید تاییدیه دهد که منتظر ابلاغ سازمان 
بــورس هســتیم.مدیرعامل گــروه 
سرمایه گذاری مسکن در ادامه تاکید 

کرد: اولین فروش متری مســکن سه 
ماه پس از ابلاغیه سازمان بورس آغاز 
خواهد شــد و تا کنون تجربه فروش 
متری مســکن در کشور را نداشتیم و 
تا یک ماه آینده سازمان بورس ابلاغیه 
ســازمان بورس را صادر خواهد کرد.
طرح بورس املاک در سال های اخیر 
مدنظر ســازمان بورس، شورای عالی 
بورس، وزارت راه و شهرسازی و… 
بوده است و حتی ساز و کار اجرایی آن 
در مقاطعی تهیه شد اما شکل اجرایی 
آن به صورت جدی گرفته نشده است. 
این طرح از سال )۱۳۹۹( مطرح شده 
و بورس مســکن نیز می تواند ارزش 
ســرمایه مردم را برابر تورم حفظ کند 
اما قطعــاً تغییری در روند کاهشــی 
مسکن در بازار شاهد نخواهیم بود. از 
سوی دیگر سال ۱۳۹۹ موضوع بورس 
مسکن تحت عنوان صندوق های زمین 
و ساختمان مطرح شد که به دلیل یک 
مشــکل آئین نامه ای، سال ها متوقف 
بــود. اصلاح آئین نامه در کمیســیون 
تخصصــی دولت انجام شــد اما به 

سرانجام نرسید.
نظر وزیر اقتصاد و دارایی 
درباره اهمیت عرضه مســکن 

متری در بورس کالا
ســید احســان خاندوزی وزیر 
اقتصــاد و دارایی در نشســت خبری 

خردادمــاه )۱۴۰۲( بر اهمیت عرضه 
مسکن متری در بورس کالا تاکید کرد 
و گفت: عرضه مسکن متری در بورس 
کالا موجب امکان و دسترسی به مسکن 
را برای اقشار وسیع جامعه حتی اقشار 
کم در آمدفراهــم می کند.خاندوزی 
با بیان اینکه همیشــه حوزه مسکن به 
عنوان معضلی جدی در جامعه مطرح 
بوده است، گفت: دولت ها هم در برابر 
این معضل به سمت کشف راهکارها 
پیــش رفته اند، با تقویت این زاویه در 
بورس کالا می توان مســیری را فراهم 
کرد تا دسترسی به اوراق سلف متری 
مسکن فراهم شــود.وزیر اقتصاد از 
مسئولان حاضر در ســازمان بورس 
درخواســت کرد تا مصوبات قانونی 
در حوزه مســکن که بــه عنوان یکی 
از دغدغه های دولت تلقی می شود را 

فراهم کند.
عرضــه زمین متــری در 
بورس مناسب دهک های پایین 

است
در ادامه وزیر اقتصاد و دارایی در 
نشست خبری )۱۸ مهر( که به تازگی 
گذشــته اســت مجدد در خصوص 
عرضــه مســکن متــری در بورس 
کالا پافشــاری کــرد و گفت: یکی از 
تأکیدات جدی ستاد اقتصادی دولت 
این اســت که با توجه به سیاست های 

ســقف رشــد ترازنامه ای کــه برای 
بانک هــا در نظر گفته شــده و ممکن 
است محدودیت هایی را ایجاد کند و 
با توجه به پیشبرد اهداف بخش مسکن 
که جزو اولویت های رئیس جمهور و 
هیأت دولت است، به طور حتم باید از 
سایر ابزارها برای تأمین مالی مسکن از 
بازار سرمایه استفاده کرد.خاندوزی با 
اشــاره به اینکه دو مسیر به شکل فعال 
بــرای این موضــوع در حال پیگیری 
اســت، عنوان کرد: مســیر نخست 
فروش متری مســکن، در بورس کالا 
است که بخشنامه لازم در بورس کالا 
تصویب و ارســال شده و به زودی از 
سوی ســازمان بورس تأیید خواهد 

شد.سخنگوی اقتصادی دولت اشاره 
کرد: این مســیر زمینه و فضا را برای 
اینکه افراد فاقد توانایی خرید مسکن 
بتوانند از طریق ابزارهایی هم سرمایه 
گذاری کرده و هم سرمایه های خود را 
نسبت به نوسان های تورمی در آینده 
مصــون کنند باز خواهد کر و همزمان 
با افزایش قیمت املاک و مســتغلات 
در کشور ســرمایه های این افراد هم 

افزایش می یابد.
ماهیت مســکن با سایر کالاهای 
عرضه شــده در بورس تفاوت دارد و 
مشخصات آن به طور کامل مشخص 
نیســت. از سوی دیگر قیمت مسکن 
نیــز حدود تعیین شــده ای نــدارد و 

ارزش آن از شــاخص هایی مثل محل 
قرارگیری آن و کیفیت و نوع ساخت 
تبعیت می کند. برای مثال ممکن است 
حتی در یک ساختمان یکسان، قیمت 
واحدهــا در طبقات مختلــف نیز با 

یکدیگر تفاوت داشته باشد.
مجید عشــقی رئیس ســازمان 
بورس )۱۶ مهر( در نشســتی خبری 
با اشــاره به عرضه متری مســکن در 
بورس کالا، گفت: در راستای حمایت 
از حقوق سرمایه گذاران به دنبال تنوع 
بخشــی به روش های سرمایه گذاری 
اســت و ســعی کردیم در دو ســال 
گذشته بیشتر از گذشته به این موضوع 
بپردازیــم و به راه انــدازی ابزارهای 

سرمایه گذاری در مسکن توجه ویژه 
کردیم. همچنین سه صندوق اهرمی تا 
کنون توانسته اند ۳۰ هزار میلیارد تومان 

سرمایه جذب کنند.
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار ادامه داد: صنــدوق املاک و 
مســتغلات راه اندازی شــد و در سه 
مــاه گذشــته پیش فــروش متری و 
دستورالعمل سلف مسکن آماده شد 
و تا یک هفته روی ســایت است و تا 
هفته آینده پس از جمع بندی نهایی در 
اولین جلســه هیأت مدیره تصویب 
خواهد شــد. یکی از ابزارهای خوب 

برای بخش عرضه مسکن است.
شرایط خرید مسکن متری 

از بورس کالا چیست؟
شرط اولیه برای ورود به خرید و 
فروش مســکن در بورس کالا داشتن 
کد بورســی است. متقاضی باید برای 
دریافت کد بورســی در سامانه سجام 
ثبت نام کند )احراز هویت و دریافت 
کد بورســی باید به نام خود متقاضی 

انجام بگیرد(.
در مرحلــه بعد متقاضی باید در 
یک کارگزاری ثبت نام کند و معاملات 
خــود را از این طریق انجــام دهد و 
حساب بورسی خود را از طریق درگاه 

پرداخت الکترونیک شارژ نماید.
همچنین بــرای این نوع معامله 
طبق شرایط خرید سهام زمین متری و 
خرید سهام زمین متری، لازم است فرد، 
حداقل سرمایه ای که هنگام واگذاری 
اوراق از طرف سازمان بورس و اوراق 
بهادار اعلام می شود را در اختیار داشته 
باشــد، اوراق متناســب با متراژهای 
معین واحدها، تعریف شده و متقاضی 
می تواند با خرید اوراق به مقدار تعیین 

شده، در سررســید مشخص، واحد 
مسکونی را تحویل بگیرد.

عرضه مســکن متــری در 
بورس کالا منطقی نیست

فرهاد بیضایی، کارشناس مسکن 
در خصــوص طرح فــروش متری 
مســکن گفت: فروش مسکن آن هم 
متری در بورس امکان پذیر نیســت، 
بــورس کالاهای همگن در آن عرضه 
می شود و مسکن جزو کالاهای همگن 
نیست و قیمت واحدی ندارد. قیمت 
خانه بر اســاس طبقــات، جنوبی و 
شمالی بودن، مکان جغرافیایی تعیین 
می شــود و نمی توان بــا یک قیمت 
واحد آن را بفروش رساند مگر اینکه 
بــه صورت اوراق بهادر و ســهام در 
بورس عرضه و به فروش برســد. این 
کارشناس مســکن در پایان افزود: در 
گذشته نیز این اتفاق در قالب صندوق 
زمین و ســاختمان نتوانســته افکار 
عمومی را جلب کند و عرضه مسکن 
در بورس هم نمی تواند افکار عمومی 
را جلب کند باید در انتظار بود دید چه 
برنامه ای برای عرضه در بورس دارند.
پــروژه شکســت خورده 

دولت در سال های اخیر
دولت ســیزدهم تــلاش کرده 
اســت که تا با فروش متری مسکن در 
بورس حداقل مردم را خانه دار کند و 
ســرمایه ها را به سمت ساخت و ساز 
هدایت کند. با توجه به اینکه هر چهار 
تا پنج ســال قیمت مسکن تحت تأثیر 
تورم و رشد بازارهای موازی به یکباره 
دچار جهش می شود به همین دلیل به 
نظر می رسد باید راهکار اساسی برای 
خانه دار کردن مردم از ســوی دولت 

برنامه ریزی شود.

طرح شکست خورده فروش متری مسکن 
در بورس دوباره جان گرفت!

فروش متری مسکن در بورس یک راهکار برای خانه دار کردن مردم بوده است اما این پروژه در سال های گذشته 
با شکست رو به رو شده بود که اخیر به نظر می رسد مجدد مورد بررسی، برای اجرا قرار گرفته است.

گروه اقتصادی - اقتصاد ایران 
سالهاســت درگیــر ناهماهنگــی و 
بروکراســی های پیچیده است که این 
موضوع خود را حتی در موارد جزئی 
مانند تعیین و اعلام قیمت خودروهای 

وارداتی نشان داده است.
در حالی که یک سال از آزادسازی 
واردات خــودرو می گــذرد به نظر 
می رســد هنوز بحث های مربوط به 
نحــوه واردات، نحوه قیمت گذاری، 
نحوه فروش و… بین دســتگاه های 
متولی به نتیجه نرســیده است.در این 

راســتا اخیراً در مورد قیمت گذاری 
خودروهای وارداتی اختلاف زیادی 
بین سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان به عنوان مرجع بررسی 
قیمت و شــورای رقابت بــه عنوان 
مرجع تصویب کننده قیمت پیش آمده 
اســت. اصل دعوا بین این دو نهاد از 
زمان بارگذاری قیمت علی الحساب 
۶ خــودروی وارداتــی در ســامانه 
یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی 
با تأیید ســازمان حمایت آغاز شــد. 
شورای رقابت در واکنش به این اقدام 

سازمان حمایت اعلام کرد که خبری 
از قیمت های علی الحساب نداشته و 
سازمان حمایت مجوزی برای انتشار 
این قیمت ها دریافت نکرده است. در 
مقابل نیز سازمان حمایت تاکید کرد که 
بر اســاس مصوبه ۱۸ مهرماه کارگروه 
خودرو شورای رقابت اقدام به برآورد 
قیمــت علی الحســاب خودروهای 
وارداتــی به منظور تنظیــم بازار کرده 
اســت. بحث تا جایی بین این دو نهاد 

بالا گرفته که برخی رســانه ها خبر از 
حذف شورای رقابت در فرایند قیمت 
گذاری خودرو و تبدیل این شــورا به 
یک نهاد سیاست گذار و ناظر داده اند.

چرا قیمت علی الحســاب 
اعلام شد؟

قیمت علی الحساب خودروهای 
وارداتی در حالی اعلام شد که دقیقاً در 
زمان ورود چانگان به کشور نیز همین 
اقــدام صورت گرفت. در آن زمان نیز 

ابتدا قیمت علی الحساب اعلام و بعد 
قیمت قطعی از سوی شورای رقابت 
اعلام شــد که به دلیل تفاوت این دو 
قیمت و البته تغییر تعرفه، در نهایت این 
موضوع منجــر به اعتراض متقاضیان 

خرید این خودروی وارداتی شد.
در ایــن رابطه می توان به قیمت 
خودروی زوتی اشــاره کــرد که در 
فهرست علی الحساب ها ۷۷۰ میلیون 
قیمت خورد اما در مصوبه شــورای 

رقابــت ۸۲۶ میلیــون و ۵۰۹ هزار و 
۸۵۳ تعیین شده است که یعنی تقریباً 
۵۶ میلیون تومان بالاتر از قیمت علی 
الحساب اســت. بنابراین با توجه به 
اینکه بر اســاس مصوبه ۵۴۳ شورای 
رقابت باید خودروها با قیمتی قطعی به 
فروش برسد، به نظر می رسد وزارت 
صمت یا به منظور سبک کردن حجم 
انتقــادات از تعلل در واردات و عرضه 
خودرو و یا کمک به واردکنندگان هر 

بــار اقدام به انتشــار قیمت های علی 
الحساب بدون درخواست از شورای 
رقابــت می کند آن هــم در حالی که 
می داند به این قیمت ها نهایتاً هزینه ای 
بین ۲۵ تــا ۳۰ درصد به دلیل مالیات، 

عوارض، تعرفه و… افزوده می شود.
متقاضیــان، همچنــان در 

انتظار
اقتصاد ایران سالهاســت درگیر 
ناهماهنگی و بروکراسی های پیچیده 
است که این موضوع خود را حتی در 
موارد جزئی مانند همین تعیین و اعلام 

قیمت خودروها نشان می دهد.
ضرباهنگ ناهماهنگی ها به قدری 
بالاست که اعلام قیمت خودروهایی 
که بعد از ۵ سال ممنوعیت وارد کشور 
شــده اند تبدیل به یک عده برای جر 
و بحث بین دســتگاه های متولی شده 
است. تمام این وضعیت در حالی است 
که ۳۰ هزار متقاضی از اسفند پارسال 
منتظر دریافت خودرو هستند و بازار 
خودرو و مابقــی متقاضیان بالقوه نیز 
بیش از یک سال است که انتظار عرضه 

خودروی وارداتی را می کشند.

تعیین قیمت خودروی وارداتی، محل جدید دعوای نهادها

صندوق املاک و مستغلات راه اندازی شد و در سه ماه گذشته پیش فروش متری و دستورالعمل 
سلف مسکن آماده شد و تا یک هفته روی سایت است و تا هفته آینده پس از جمع بندی نهایی در اولین 
جلسه هیأت مدیره تصویب خواهد شد. یکی از ابزارهای خوب برای بخش عرضه مسکن است.

اسحـق ارزانـی

بلاروس گزینه جدید توسعه دیپلماسی انرژی ایران

واردات کشنده با عمر کمتر از ۵ سال یا زیر ۱۰ سال؛ کدام مجاز است؟


